



Council of the  
European Union

Brussels, 6 May 2015  
(OR. en)

8496/15

EDUC 118  
JEUN 37  
SOC 281  
CULT 26  
COTER 63

#### INFORMATION NOTE

---

From: General Secretariat of the Council

To: Council

---

Subject: Follow-up to the informal meeting of EU Education Ministers on promoting citizenship and the common values of freedom, tolerance and non-discrimination through education  
*- Information from the Presidency, the French delegation and the Commission*

---

Delegations will find attached an information note from the Presidency, the French delegation and the Commission on the above subject, which has been put on the agenda under "Other Business" for the next Education, Youth, Culture and Sport Council meeting on 18-19 May 2015.

**Follow-up of the informal meeting of European Union Education Ministers  
on promoting citizenship and the common values of freedom, tolerance  
and non-discrimination through education  
(Paris, 17 March 2015)**

Following the informal meeting of Heads of State or Government on 12 February 2015 in response to the terrorist attacks in France and in Denmark earlier this year, and recalling similar atrocities in Europe in the recent past, France, the Latvian Presidency and the European Commission jointly organised an informal meeting of European Union Education Ministers on 17 March 2015 dedicated to "*promoting citizenship and the common values of freedom, tolerance and non-discrimination through education*"<sup>1</sup>.

All the Member States were represented: 26 Ministers or Secretaries of State, as well as the European Commissioner for Education, Culture, Youth and Sport were present.

This meeting provided a first European response to the question of how education can promote citizenship, European Union values, tolerance and non-discrimination. It concluded with a unanimous agreement on a declaration<sup>2</sup> which reaffirms the mobilisation of education in favour of shared values which lie at the heart of the Union: respect for human dignity, freedom (in particular freedom of expression), democracy, equality, the rule of law and respect for human rights.

The Ministers present at the meeting in Paris and the Commissioner underlined the need to provide rapid follow-up with concrete actions at local, national and European levels. Ministers are invited to express their views on the follow-up actions based on the objectives set out in the declaration.

---

<sup>1</sup> <https://eu2015.lv/news/media-releases/964-education-ministers-release-declaration-to-tackle-intolerance-discrimination-and-radicalisation>

<sup>2</sup> [https://ec.europa.eu/commission/sites/cwt/files/dp\\_mobilisation\\_europeenne\\_20150317.pdf](https://ec.europa.eu/commission/sites/cwt/files/dp_mobilisation_europeenne_20150317.pdf)

**Suivi de la réunion informelle des ministres de l'éducation de UE  
pour la promotion de la citoyenneté, des valeurs de l'Union européenne,  
de la tolérance et de la non-discrimination  
(Paris, 17 mars 2015)**

Suite à la réunion informelle des chefs d'Etat ou de Gouvernement du 12 février 2015 et en réponse aux attaques terroristes qui ont frappé la France et le Danemark en ce début d'année ainsi qu'en mémoire d'atrocités similaires commises en Europe dans un passé récent, la France, la Présidence lettonne et la Commission ont organisé conjointement, le 17 mars 2015, à Paris, une réunion informelle des ministres de l'éducation des Etats membres de l'Union consacrée à « *la promotion de l'éducation à la citoyenneté et aux valeurs communes de liberté, de tolérance et de non-discrimination* »<sup>3</sup>.

Tous les Etats membres de l'Union y étaient représentés: 26 Ministres ou Secrétaires d'Etat ainsi que le Commissaire pour l'éducation, la culture, la jeunesse et le sport y étaient présents.

Cette réunion a constitué une première réponse européenne en montrant comment l'éducation peut promouvoir la citoyenneté, les valeurs européennes, la tolérance et la non-discrimination. Elle s'est conclue par un accord unanime sur une déclaration<sup>4</sup> qui réaffirme la mobilisation de l'éducation en faveur des valeurs partagées qui sont au cœur de l'Union : le respect de la dignité humaine, la liberté (notamment la liberté d'expression), la démocratie, l'égalité, l'état de droit et le respect des droits de l'Homme.

Les Ministres présents à la réunion de Paris ainsi que le Commissaire ont souligné la nécessité d'un suivi rapide avec des actions concrètes aux niveaux local, national et européen. Les Ministres sont invités à exprimer leurs points de vue sur des actions de suivi fondées sur les objectifs qui figurent dans la déclaration.

---

<sup>3</sup> <https://eu2015.lv/fr/actualites/communiqu-e-aux-medias/974-les-ministres-de-l-education-adoptent-une-declaration-pour-lutter-contre-l-intolerance-la-discrimination-et-la-radicalisation>

<sup>4</sup> [https://ec.europa.eu/commission/sites/cwt/files/dp\\_mobilisation\\_europeenne\\_20150317.pdf](https://ec.europa.eu/commission/sites/cwt/files/dp_mobilisation_europeenne_20150317.pdf)